
職業傷病防治中心暨診治網絡計畫 

Occupational Disease and Injury Prevention Service Center and 

Diagnosis and Treatment Network Project 

計畫緣起

/history 

勞動部自 92 年起逐年規劃北、中、南、東區之大型醫學中心設置各區域職業傷病

防治中心，提供勞工可近性之職業傷病預防、診斷、評估及復建與諮詢轉介等服

務。 

Since 2003, the Ministry of Labor (MOL) has launch the establishment of regional 

occupational disease and injury prevention centers within medical centers in the north, 

middle, south and east region, which provided prevention, diagnosis, assessment, 

rehabilitation, consultation and referral services for occupational diseases and injuries. 

執行單位

/execution unit 

職業傷病管理服務中心:臺大附醫 

Occupational Disease and Injury Management Service Center: National Taiwan 

University Hospital 

 

10 大職業傷病防治中心:臺大附醫、臺北榮總、林口長庚、中國附醫、中山附醫、

彰基、臺大雲林分院、成大附醫、高醫附醫與花蓮慈濟等 10 家職業傷病防治中心 

Occupational Disease and Injury Prevention Service Centers: National Taiwan 

University Hospital, Taipei Veterans General Hospital, Chang Gung Memorial 

Hospital, China Medical University Hospital, Chung Shan Medical University 

Hospital, Changhua Christian Hospital, National Taiwan University Hospital Yunlin 

Branch, National Cheng Kung University Hospital, Kaohsiung Medical University 

Hospital, Hualien Tzu Chi Hospital 

計畫目標/goals 1. 推廣全國職業傷病服務網絡：與全國各大型醫學中心洽商成立職業傷病防治中

心，及結合區域醫療機構與復建機構資源，形成全國職業傷病服務網絡，提供

職業傷病勞工更近便之診治與職能復健整合服務。 

Promotion of the National Occupational Disease and Injury Service Network: To 

negotiate with the major medical centers across the country to establish an 

occupational disease and injury prevention service center, and to integrate the 

resources of regional medical and rehabilitation institutions to form a national 

occupational disease and injury service network, which can provide more 

convenient treatment and integrated occupational rehabilitation services for labors 

with occupational injuries and diseases. 

 

2. 齊一職業傷病服務品質及辦理職業傷病通報：持續檢討修正及訂定職業傷病服

務等作業標準或工具指引、辦理教育訓練及服務品質之監督考核管理工作，及

持續推廣全國醫療機構職業傷病之通報。 

Standardization of Quality for Occupational Disease and Injury Services, and 



Reporting of Occupational Diseases and Injuries: Continual review, revision and 

setting of standard operation procedures or instrumental guidelines for occupational 

disease and injury services in occupational injury prevention service center 

(including network hospitals), provision of education and training, and supervision, 

evaluation and management of service quality, and to promote the reporting of 

occupational diseases and injuries across the country. 

 

工作項目/work 

items 

1. 就近提供勞工職業傷病預防、診斷、評估、重建及諮詢轉介等服務： 

預防勞工職業疾病之發生及提升職業傷病勞工尋求相關服務之可近性。 

Provide services such as prevention, diagnosis, assessment, reconstruction, 

consultation and referral of labor occupational injuries: Preventing the occurrence 

of occupational diseases of workers and promoting the accessibility of related 

services for workers with occupational diseases and injuries. 

 

2. 建置區域職業傷病服務網絡: 

透過職業傷病防治中心與院內其他單位合作，或轄區內其他醫療或重建機構合

作，建構區域職業傷病服務網絡，協助輔導區域網絡辦理職業傷病防治、勞工

權益諮詢及轉介等服務。 

Establish regional occupational injury service network: To construct a regional 

occupational injury and disease service network through the cooperation between 

Occupational Disease and Injury Prevention Service Center and other departments in 

the hospital or other medical or reconstruction institutions within the jurisdiction, 

and to assist the regional network counseling in handling occupational injury 

prevention, labor rights consultation and referral services. 

 

3. 進行職業疾病調查與職業傷病個案通報： 

辦理職業疾病鑑定與群聚事件之調查與分析，通報職業傷病個案並檢討通報資

料條件等原則及定義。 

Conduct occupational disease investigations and occupational injury cases: To 

conduct investigations and analysis of occupational disease identification and 

clustering events, to report cases of occupational disease and injury and to review 

the principles and definitions of reporting information.  

 

4. 發展職業傷病預防與重建機制特色服務： 

藉由院內既有資源整合，發展職業傷病預防及重建服務之特色，以提供勞工專

業完整之照護服務。 

Develop featured services for occupational disease and injury prevention and 

reconstruction mechanisms: To develop featured occupational disease and injury 



prevention and reconstruction services by the integration of existing resources in 

the hospital, and to provide professional and comprehensive care service for the 

labors. 

 

2018 年執行績效

/ performance 

1. 診治與通報：職業傷病管理服務中心與臺大附醫、臺北榮總、林口長庚、中國

附醫、中山附醫、彰基、臺大雲林分院、成大附醫、高醫附醫與花蓮慈濟等

10 家職業傷病防治中心及轄區共計 81 家網絡醫院，提供職業傷病勞工每周共

計 252 診次之職業傷病診治服務，職業傷病診治服務人次達 22,464 人次。職

業疾病通報個案總量共計 2,158 例，職業傷害通報個案量為 4,618 例。 

Diagnosis and treatment:  There are total of 81 network hospitals in the 

jurisdictions of 10 occupational disease and injury prevention service centers 

among Occupational Disease and Injury Management Service Center and National 

Taiwan University Hospital, Taipei Veterans General Hospital, Chang Gung 

Memorial Hospital, China Medical University Hospital, Chung Shan Medical 

University Hospital, Changhua Christian Hospital, National Taiwan University 

Hospital Yunlin Branch, National Cheng Kung University Hospital, Kaohsiung 

Medical University Hospital, Hualien Tzu Chi Hospital. They provided 252 clinics 

per week for diagnosis and treatment of occupational disease and injury for workers 

with occupational injuries and diseases, and the numbers of treatment service 

recipients reached 22,464 cases. A total of 2,158 cases were reported as 

occupational disease, 4,618 cases were reported as occupational injury. 

 

2. 個案管理、諮詢及復建等相關服務：職業傷病個案管理人數達 2,864 例，並提

供 9,608 人職業傷病諮詢。將個案轉介至相關單位人數為 1,189 人，院內跨專

科合作轉介個案共 7,541 人，協助復工總人數共 1,487 人。 

Case management, consultation, rehabilitation and other related services: The 

number of managed cases for occupational disease and injury was 2,864 and 

occupational disease and injury consultations were provided for 9,608 cases. The 

number of referral to the relevant departments was 1,189, and there were 7,541 

inter-disciplinary referrals within the hospital. The total number of assistance for 

returning to work was 1,487. 

 

3. 預防、推廣行銷與特色研究：開立 553 份職業疾病評估報告，完成 11 件職業

疾病群聚事件調查報告。辦理職業傷病十年成果國際研討會。製作行銷宣導海

報及摺頁分送轄區內事業單位、網絡醫院、重建機構及各縣市政府相關機關團

體。 

Prevention, promotion, marketing and featured research: They issued 553 

occupational disease evaluation reports, and completed 11 investigation reports on 



occupational disease clustering events. To organize the International Symposium on 

Diagnosis, Reporting and Compensation of Occupational Disease and Injures. To 

produce and distribute marketing posters and folding pages to the institutions, 

network hospitals, reconstruction institutions and relevant government bodies 

within the jurisdiction. 

 


